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SÈRIE PLANTANT CARA A LA COVID-19 (IV): JOSEP LLUÍS DOMINGO

afavorir la transmissió de la covid-19 i
després incrementar la morbiditat i la
mortalitat.

I de quines dades parteixen?
Sovint el més costós és tenir les dades,
però en aquest cas ja les han fet públi-
ques i sabem la quantitat de persones
infectades, les que han mort… El que
ara necessitem dels hospitals de la zo-
na són dades sobre els dies d’ingrés,
les estades a l’UCI, les seqüeles… I
d’altra banda, tenim les dades de qua-
litat ambiental: hi ha unes cabines de
mesura automàtiques de la Direcció
General de Qualitat Ambiental, i el
que volem veure és què passava quan
hi havia el pic màxim de contagis i les
mesures de qualitat ambiental dels
dies previs. Ara podríem mesurar qui-
na concentració hi ha de partícules
materials (PM), però no té sentit per-

què ha baixat molt, algunes empreses
encara no funcionen a ple rendiment,
el trànsit rodat també ha disminuït…
Per mesurar-ho directament haurem
de deixar passar uns mesos, quan tor-
ni l’activitat.

Creuaran les dades i un cop torni la
“normalitat” tornaran a prendre mesu-
res...
I compararem les dades del Camp de
Tarragona i les de les Terres de l’Ebre
per veure si aquesta diferència que hi
ha pot tenir a veure amb la contami-
nació ambiental. Això ho ajuntarem
amb els resultats d’altres països i en
sortiran unes conclusions, que farem
arribar a l’OMS o on calgui perquè en
prenguin nota. De cara a la prevenció,
pot ser molt important, i les mascare-
tes poden arribar a ser essencials.

S’està seguint la petjada del coronavi-
rus a les principals ciutats del món. És
clau tenir un estudi a gran escala?
El que cal és posar-hi números. Com
dic als alumnes, la investigació és com
la feina de la policia: pots estar con-
vençut de qui pot ser el lladre, però si
no tens proves no el pots presentar al
jutge perquè no el condemnarà. Nos-

altres ja tenim clar qui és el lladre i ara
estem buscant les proves.

I ens podran dir a quines distàncies les
partícules contaminants podrien trans-
portar el virus, en quina quantitat, si
només per respirar ens podríem infec-
tar..?
És el que cal investigar, no hi ha prece-
dents. El que penso és que això no
acabarà aquí, i no crec que sigui a l’ú-
nic a qui se li ha acudit, però serà inte-
ressant investigar també com pot afec-
tar la contaminació, per exemple, a la
transmissió de la grip. És possible que
el virus de la grip també es pugui ajun-
tar a les partícules contaminants i que
en facilitin el contagi. Fa uns dies, em
va escriure un col·lega japonès amb
qui havia parlat sovint de la sorpresa
que causava veure els turistes del seu
país amb mascareta. Ara m’ha escrit i

m’ha dit: “Veus per a què ser-
veixen les mascaretes?” Ell,
que és metge, està convençut
que les mascaretes han prote-
git en bona part la població ja-
ponesa de més contagis.

Amb coronavirus o sense, se-
gons què concloguin, potser
ens haurem de plantejar conti-
nuar amb la mascareta.
Diria que és possible, per
exemple, per prevenció, amb el
tema de la grip. El SARS-CoV2
potser desapareixerà, com va
passar amb el SARS1… però els
virus de la grip sempre hi són.
Si ens surt bé la investigació, la
continuarem també respecte a

la grip. Potser en grans ciutats, com
Barcelona, el factor clau no és només
que hi hagi més gent i que vagis apilo-
nat al metro, potser hi ha aquest segon
vector de la contaminació.

Creu que pot ser molta o poca la inci-
dència de la contaminació en la propa-
gació del virus?
Aquesta és la qüestió. Hem de posar-
hi xifres i veure quin percentatge d’in-
cidència té.

Creu que això explicaria la menor inci-
dència de la malaltia a Àfrica?
Aquí hi ha també els factors climatolò-
gics, que desconec quin paper hi ju-
guen. La majoria de virus –excepte
l’Ebola o el Zika que pertanyen en una
altra lliga i són molt perillosos–, em re-
fereixo a la majoria de virus respirato-
ris, solen afluixar amb temperatures
més altes. Ara bé, és cert que a l’Àfrica,
de contaminació, poca. Tanmateix,
primer caldrà saber quina incidència
tenen en el virus els factors de tempe-
ratura i humitat.

Amb la desescalada estem tornant a
recuperar una certa normalitat, i segu-
rament els nivells de contaminació.

Un estudi com el que estan fent creu
que pot ajudar a conscienciar-nos?
Caldria canviar coses i no per un virus
en concret, sinó per la nostra salut,
amb virus o sense. Les conseqüències
del canvi climàtic són gairebé inevita-
bles; potser podem trigar deu anys a
veure grans desastres, però pel que fa
a la salut ja té incidència ara mateix,
cada dia, i des de fa temps.

Ara totes les cases fan olor de llei-
xiu… Tant lleixiu pot acabar tenint
efectes nocius.
Com sempre, hi ha certes conductes
hipocondríaques… Tot això de la pro-
hibició de fer servir cartes de menús
als bars, o de tenir-hi revistes o diaris…
He sentit dir també que molta gent ne-
tejava les llaunes i els brics del super-
mercat… La gent potser no és prou
conscient del que és un virus. Un virus
no té vida pròpia, no té cames, ni
ales… El virus necessita un hoste; si tu
esternudes i va cap a mi, doncs llavors
arribarà a les meves cèl·lules, vaja que
sempre viu de gorra. A l’aire no viu, no-
més es deixa transportar i si cau a terra
allà es queda. Les televisions ens han
bombardejat amb informacions, amb
polítics, guàrdies civils, militars… i, en
canvi, no han explicat què és i com
funciona un virus, i no pas perquè la
gent hi perdés la por, però sí per veure
de què ens hem de preocupar i per de-
dicar els esforços a allò essencial, com
ara rentar-nos les mans i dur mascare-
ta. Vaig llegir fa uns dies que hi va ha-
ver queixes a Mataró perquè portaven
a cremar a una incineradora tots els re-
sidus sanitaris dels hospitals de la zo-
na. Es pensen que el virus sortirà per la
xemeneia d’una incineradora que cre-
ma a 1.000 graus!

Parli’m de l’estudi que va iniciar a
principis d’aquest any sobre els efec-
tes de la petroquímica en la salut.
Arreu del món, allà on hi ha un com-
plex petroquímic de gran envergadura,
la població que viu a la zona pateix una
sèrie de trastorns que no pateixen les
poblacions control –poblacions que no
tenen aquestes indústries i que són
semblants, homologables–. S’ha vist

EL TREBALL CIENTÍFIC
“Ara la nostra feina
és posar xifres a les
evidències. Sabem qui
pot ser el lladre i ens
cal buscar les proves”

TecnATox és el nom del
Centre de Tecnologia Am-
biental Alimentària i Toxi-
cològica de la URV que di-
rigeix Josep Lluís Domin-
go. Un centre de recerca
que centra la seva activitat
en els contaminants me-
diambientals i alimentaris,
i en els seus possibles ris-
cos sobre la salut de la
població i l’ecosistema.
Ara aquest equip està im-
mers en una investigació
sobre la covid-19, però té
en marxa un estudi sobre
els efectes de la petroquí-
mica de Tarragona en la
salut de la població, a més
d’investigacions en el
camp tèxtil. Quins conta-
minants podem trobar als

nostres texans? Poden ser
nocius? Ells ens ho diran.
L’equip de Domingo va
crear també fa alguns
anys una aplicació que
qualsevol usuari pot utilit-
zar per veure si la seva
dieta conté massa tòxics
amb l’objectiu de poder-la
modular.

OBJECTIU: LA
SALUT

L’equip de recerca TecnATox de la URV, liderat per Domingo ✏  URV

L’ÚS DE LA MASCARETA
“Si demostrem que la
contaminació facilita
els contagis, no n’hi
haurà prou amb el
distanciament social”
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que hi ha més incidència d’alguns tipus
de càncer, sobretot de sang, i una inci-
dència important de malalties respira-
tòries cròniques. El que farem és estu-
diar la població del Camp de Tarrago-
na i comparar-la amb la de les Terres
de l’Ebre, i veure si la proporció de càn-
cers de sang, de bronquitis cròniques i
d’afectacions respiratòries diverses és
semblant o és més elevada. La hipòtesi
és que serà més elevada, però evident-
ment no té valor si no es demostra. I
amb quina finalitat ho fem? Doncs
perquè es prenguin les mesures que
calguin. Al final tot acaba sent un pro-
blema econòmic, de fer més inversió,
per exemple, en filtres que retinguin
els contaminants. A les incineradores,
que sempre han estat molt criminalit-
zades, es van fer grans inversions en
filtres de carbó actiu i ara en surten
moltes menys dioxines que les que en
sortien fa trenta o quaranta anys.

Segons els resultats, això pot ser una
bomba.
Serà una bomba. Si no surten els resul-

tats com intuïm, serà perquè no ho
hem sabut fer o perquè no hem pogut
tenir prou potència estadística per po-
der-ho demostrar, o bé perquè no hi ha
haurà hagut prou col·laboració de la
població, o perquè no n’hi haurà ha-
gut, que és el que em fa més por, de les
autoritats, que són les que ens han de
facilitar les dades.

Aquest estudi fa anys que l’intenta fer...
Només des del 1987! Va ser arran de
l’atemptat a l’empresa Enpetrol, en què
no va passar res greu perquè Déu no
va voler. Aleshores, em vaig adonar
que el problema que teníem la gent
que vivim aquí no era tant una explo-
sió, que també, sinó el dia a dia. Aquí
tenim la percepció –una cosa que en
ciència no serveix de res– que hi ha
més càncers que en altres llocs i que
els nens tenen més problemes respira-
toris, però és cert o no? Només es pot
saber estudiant-ho. Fa poc, la patronal
química ha encarregat un estudi que
ha donat uns resultats fantàstics, però
si jo mateix soc qui passo la ITV del

meu cotxe, segur que la passaré sense
problemes.

Però la contaminació de l’aire es me-
sura...
Es mesuren vuit o deu contaminants, i
n’hi ha centenars o milers, i alguns
que ni coneixem, i no es pot mesurar
allò que no se sap que hi és. A veure,
mesurar sempre és millor que res, pe-
rò tampoc és el mateix si en un límit
de 10, estem a 9,99 o a 0,99. Pots estar
al límit i el semàfor sortirà verd, però
evidentment no és el mateix. I un se-
gon problema addicional és la interac-
ció entre tòxics.

Vostè és editor de dues revistes cientí-
fiques internacionals sobre toxicolo-
gia. Què preocupa més la comunitat
científica?
A Environmental Research aquestes
setmanes ens arriben estudis fona-
mentalment sobre la covid-19, m’es-
tan entrant vint articles cada dia. Tot
relacionat amb repercussions ambien-
tals, no sobre els temes clínics, que

nosaltres no tractem. I a la revista Food
and Chemical Toxicology, hi ha sobre-
tot estudis sobre additius alimentaris,
conservants, toxicitat i mecanismes de
contaminants químics...

I què és el que més s’investiga?
La contaminació ambiental preocupa
moltíssim. Hi ha una consciència molt
gran que això s’ha d’acabar. Hi ha un
consens científic, ara cal convèncer els
polítics.

Com?
Aquesta és la pregunta clau. És el debat
que hi ara amb la covid: defensem la
salut o l’economia? No sé com s’ha de
fer. El científic és molt contundent en
les recomanacions perquè no ha de
pensar en res més. En política, s’han de
ponderar moltes coses. És un dilema.
En el cas del canvi climàtic, no sé si ens
en sortirem. Un col·lega meu nord-
americà ja fa catorze o quinze anys em
deia que aquesta era una batalla per-
duda i que no hi hauria reacció fins
que veiessin créixer plàtans a Sibèria.

El professor
Domingo, 
confinat al
despatx de
casa seva.✏
ARXIU FAMILIAR


